
ÒSi et mires Banyoles avui, �s igual que fa setze anysÓ

ÒDe la mateixa manera que un ajuntament es planteja fer un pavell� o una

escola, ha de tenir un parc dÕhabitatges, de 200 habitatges propis, i

llogar-losÓ

ÒEn els �ltims quatre anys Banyoles ha abandonat el lideratge del Pla de

lÕEstanyÓ

Jaume Butiny� va ser tinent dÕalcalde i regidor dÕUrbanisme entre el 1999 i el 2007, en qu� Pere Bosch va ser

lÕalcalde de Banyoles per ERC. �s cap de lÕoposici� des de fa quatre anys,i diputat al Parlament des del juliol del

2021.

He vingut en Teisa a Banyoles. Feu servir el transpor t p�blic?Jo la faig servir for�a per anar a Barcelona,

sobretot des que estic al Parlament. En vides anteriors, entre el 2007 i el 2013 em vaig tornar a posar a estudiar

en una exced�ncia, i baixava al principi en cotxe i vaig acabar en Teisa, perqu� per aparcar era un drama.

Almenys des de Banyoles el transpor t p�blic est� ben resolt. Incl�s algun dia he baixat en tren.Aquesta

primavera vau tornar a ser proclamat alcaldable. Com teniu la llista?Vull remarcar que, dels actuals cinc regidors

al grup dÕEsquerra tots seguirem, per� no vol dir que repetim posici�. Quan vam plantejar el projecte el 2019 ja

vam pensar que havia de ser a molt llarg termini. Un dels h�ndicaps dÕEsquerra era presentar un candidat

diferents cada quatre anys. Hem consolidat un bon grup de treball, es tractaria dÕincorporar una o dues persones

en aquests deu primers.Somieu la majoria absoluta?Toquem de peus a terra, la majoria absoluta �s molt dif�cil.

Em penso que lÕalcalde actual nÕha fet dues, i la darrera per molts vots, i nosaltres, una el 2007. �s lÕobjectiu,

per� penso que les majories absolutes, i he estat en una de govern i en una dÕoposici�, no s�n bones. Cal un

govern c�mode.Vejam?El fet dÕhaver dÕaconseguir uns vots per tirar endavant qualsevol modif icaci� de cr�dit o

un projecte nou, tÕobliga a parlar-ne. Amb majoria absoluta tires pel dret com una piconadora, ja que no

necessites els vots dÕalg�. Parlar �s la par t m�s impor tant de la pol�tica.Feu programa per governar?De fet el

projecte dÕEsquerra Republicana, perqu� mÕagrada m�s parlar de projecte que de programa, ve de lluny. Hi vaig

treballar el 1999, quan em vaig presentar per primer cop. I ja era un projecte que ja hi por taven treballant de m�s

temps. El posem al dia cada quatre anys.Quins s�n els grans eixos?LÕhabitatge, lÕenergia, la mobilitat, la vida

associativa i cultural, lÕespai p�blic, els residus, la promoci� econ�mica (ind�stria digital, turisme cultural, de

natura i espor t)É I �s una obsessi� meva el tema dels joves. I quan parlem de joves, ja no parlem de pol�tiques

expresses per a joves, sin� que, en totes les pol�tiques que volem fer, hi ha dÕhaver una perspectiva juvenil. A la

llista intentem rebaixar la mitjana dÕedat. El 1999 jo tenia 29 anys i ara en tinc 52. Volem recollir la perspectiva de

jove en totes les pol�tiques. De fet, un jove mÕhaur� de rellevar a mi.A Banyoles �s etern el debat de

lÕhabitatge?Com un titular: lÕhabitatge �s un problema arreu i el lloguer a Banyoles �s car�ssim. De comprar-lo, no

en parlem. Fa falta habitatge no nom�s per a qui no pot pagar un lloguer, sin� per a gent jove que necessita un

cer t tipus dÕhabitatge. De la mateixa manera que un ajuntament es planteja fer un pavell� o una escola, ha de

tenir un parc de 200 habitatges propis i llogar-los. No nom�s per a habitatge social, sin� per a gent gran, joves,

fam�lies monoparentalsÉ El que hem vist en els darrers 25 anys s�n habitatges p�blics destinats a gent jove que

han acabat sent dÕemerg�ncia social.Esteu contra els blocs planif icats?Per a gent jove funcionava un bloc de

pisos amb quinze o setze habitatges. Aquests habitatges que planteja lÕAjuntament a Can Puig s�n per a un

segment de gent amb pocs recursos, i �s un error. LÕhabitatge dÕemerg�ncia social ha dÕestar dispers.

LÕAjuntament nÕha de comprar un cada cop que t� lÕopor tunitat de comprar habitatges ja fets. Aix� sÕafavoreix la

integraci�.El sabeu el cens dÕhabitatges desocupats de Banyoles?No lÕha aclarit mai ning�. Es va intentar fer en



lÕ�ltim cens, per� aix�, per culpa de la llei de protecci� de dades, no es podia fer. �s cer t que a Banyoles hi ha

molt dÕhabitatge tancat.Com valoreu el llegat dels 16 anys de CiU/Junts?La cr�tica que fem �s sempre la mateixa:

ni projecte ni planif icaci�, i menys a llarg termini. Es va cont�nuament a salt de mata. LÕexemple m�s clar dÕaix� �s

la compra de lÕedif ici de Can Tarradas, per 1 mili� dÕeuros fa quatre anys, i encara avui ning� no ha dit qu� sÕhi

far�. Pregunta dÕEsquerra en lÕ�ltim ple: per qu� no ens hem presentat al Next Generation? Resposta: excuses.

La realitat �s que, com que no sab�em qu� presentar, no hi hem anat. Si saps cap a on vols anar, pots tenir

accions preparades. I no en tenim. Avui, si et mires Banyoles, �s igual que setze anys enrere.Res, res?Qu� ha

canviat? Potser la urbanitzaci� dÕalgun carrer, una mica la zona de vianants, sÕha aprovat un pla general, per�

aix� el ve� ho toca pocÉ No hi ha un llegat.Cap, cap, cap?I al rev�s, en els �ltims quatre hi ha hagut una

desvinculaci� amb la comarca preocupant. Jo soc molt comarcalista. El Pla de lÕEstany �s petita: onze municipis

i Banyoles concentra tots els serveis i la poblaci�. Doncs ens hem despenjat de la recollida dÕescombraries, dels

serveis socials i de Xaloc, la recaptaci�. Banyoles t� la poblaci�, per� no t� el territori, i la comarca t� el territori

i no t� poblaci�.Ha deser tat del Consell Comarcal?LÕha abandonat. �s incapa� de liderar la comarca. No entenc

lÕaposta per lÕespor t, sovint dÕelit, organitzant competicions de primera l�nia, com ara triatlons, que acaben

arribant a Esponell� o a Sant Miquel. Utilitzar territori sense preguntar-li qu� li sembla o sense fer-lo par t�cip �s

un error.Sento gent que critica que lÕAjuntament sÕha decantat massa cap a lÕespor t?Afegim-hi dÕelit. No sÕha de

ser pas un visionari per veure que Banyoles t� moltes opor tunitats en el tema espor tiu. Nosaltres critiquem que

quan es fan activitats espor tives la gent de Banyoles sovint acaba fent dÕespectador. Hem de posar condicions i

serveis per a lÕespor t. Com fem que qui ve amb la fam�lia a fer dos volts a lÕEstany en bicicleta o corrent tamb�

es quedi a lÕEstany i arribi f ins al centre? Hem dÕutilitzar lÕespor t i el decorat que tenim com a ganxo. LÕaltra cr�tica

que fem �s, si aquesta aposta per lÕespor t �s tan impor tant per a lÕequip de govern, com �s que lÕ�rea nom�s t�

un t�cnic i mig administratiu? Doncs molt f�cil: totes aquestes activitats sÕencarreguen a empreses

externes.Penseu que Banyoles ha perdut pot�ncia cultural?Crec que la pot�ncia cultural continua sent-hi. Potser

han canviat algunes coses. Aquests quatre �ltims anys s�n de molt mal comparar. La pot�ncia cultural la

desenvolupen les entitats, algunes for�a professionalitzades, per� la covid no ha ajudat gens.Qu� penseu que

ha de ser el monestir?Ara ens toques el punt feble. Una de les grans mancances de Banyoles �s un gran centre

cultural com la Coma Cros, de Salt. Incl�s lÕhav�em dibuixat i situat a la cooperativa agr�colaÉ.La cooperativa �s

propietat de la Sareb, Societat de Gesti� dÕActius Procedents de la Reestructuraci� Banc�ria.�s de la Sareb,

resultat dÕaquella crisi tan male�da. Sempre hem dit que la cooperativa �s una bona opci� i que urban�sticament

resol algunes cosesÉ Cooperativa i monestir han de formar par t dÕun gran centre cultural. Ja hi tenim lÕarxiu. Hi

podria haver una par t expositiva i una par t visitable, amb el claustre; lÕorgue, amb diversos intents fallits de

restauraci�; el retaule de lÕescalaÉ La nau es podria conver tir en una gran sala dÕactes o dÕexposicions; de fet, ja

sÕhi fa lÕexposici� de pessebresÉ Tornant a la cooperativa: s�n diferents edif icis, si elimines alguna paret, af lora

una gran pla�a amb tot dÕedif icis per a diferents usos culturals, entitats, espais dÕassaigÉ Per� resoldria un altre

tema urban�stic, que �s dotar dÕuna nova pla�a, equivalent a la pla�a Major, on ja hi tenim un gran equipament,

com �s lÕescola de m�sica. Doncs imaginaÕt, la connexi� dÕaquests grans equipaments tÕobliga a travessar el

barri vell, de manera que desplaces el centre de gravetat de Banyoles cap a Can Puig, que �s un dels barris m�s

desconnectats.A prop�sit de moure el centre de gravetat de Banyoles i de la intenci� de fer arribar al centre la

gent que ve a fer espor t, no trobeu que lÕestany i el centre hist�ric estan molt mal connectats?Ha millorat molt,

tamb� sÕha  de dir. Hi ha dues actuacions urban�stiques de lÕ�poca Pere Bosch, que s�n Cal General i el Camp de

Futbol Vell. S�n els dos grans espais que conviden  a anar de lÕestany cap a dins de Banyoles. LÕactual equip de

govern va urbanitzar lÕeix carrer de la Rambla, carrer de la Barca i f ins a lÕestany, que seria un altre dÕaquests

espais. El que passa �s que no �s tan afor tunat perqu� no t� reg. Una de les altres cr�tiques que fem, i torno  a

la manca de projecte, �s la falta de visi� a llarg termini; �s  que ves de la pla�a major f ins a lÕestany fent aquest

recorregut  i trobar�s que hi ha tants paviments com carrers. El paviment dona un sentit dÕordre, cohesi� i

continu�tat. Si tu el que vens �s imatge al visitant, aquesta sensaci� dÕordre no  hi �s.Parlem de pactes i de

lÕafectaci� de la pol�tica nacional en les municipals de Banyoles?Comen�o pel f inal, crec que la pol�tica nacional

ens por ta a un augment de lÕabstenci�. De fet, el 2019 vam anar a un 80% de par ticipaci�, espectacular. Ara no hi

arribarem ni en broma. La gent est� cansada, desanimada, i lÕespectacle dels �ltims temps no ajuda que la gent



sÕengresqui a anar a votar. Sempre he pensat que haur� dÕacabar pactant amb alg�. I el pacte ve per un tema de

projecte, i aqu� dono la pista: dif�cilment amb Junts, perqu� si ells no tenen projecte �s dif�cil que el puguem

casar. I dos, perqu� ens presentem com a alternativa i si som alternativa, no podem continuar amb Junts.

Aquestes paraules potser me les haur� de menjar. Jo prioritzo pacte i entesa, i avui he de dir que seria capa�

dÕentendreÕm amb tothom.
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